



Наш исх.: 6770258/2026/ESDP/CLPR

3 августа 2026 г.

Приложение: 1 (только на английском языке)

Вопрос: Объявление о приеме предложений по размещению
Консолидированного информационного механизма Всемирной
метеорологической организации (ВМО) по Эль-Ниньо/Ла-Нинья

Предлагаемые меры: Представить предложения по размещению Консолидированного
информационного механизма ВМО по Эль-Ниньо/Ла-Нинья
до 30 сентября 2026 года

Уважаемый господин/Уважаемая госпожа!

Эль-Ниньо/Южное колебание (ЭНЮК) является наиболее мощным фактором изменчивости глобального климата, который влияет на погодные и климатические режимы во всех регионах и затрагивает сельское хозяйство, водные ресурсы, продовольственную безопасность, здравоохранение, управление рисками бедствий и многие другие чувствительные к климату сектора. В связи с этим необходима своевременная, надежная и скоординированная информация по ЭНЮК в поддержку обеспечения готовности, принятия заблаговременных мер и принятия решений с учетом климатической информации на глобальном, региональном и национальном уровнях.

В течение последних трех десятилетий ВМО выпускает на квазирегулярной основе [Информационный бюллетень по Эль-Ниньо/Ла-Нинья](#) на основе глобальных экспертных оценок. Информационный бюллетень по Эль-Ниньо/Ла-Нинья содержит консенсусную информацию о текущем состоянии и прогнозируемой эволюции ЭНЮК. В связи с ростом спроса на более всеобъемлющую, оперативную и часто обновляемую информацию, связанную с Эль-Ниньо и Ла-Нинья, Члены и партнеры ВМО выявили необходимость в устойчивом оперативном механизме, который дополнял бы существующую продукцию и укреплял координацию в рамках глобального сообщества специалистов в области климатического обслуживания.

В соответствии с рекомендациями Постоянного комитета по климатическому обслуживанию при Комиссии по обслуживанию ВМО Исполнительный совет ВМО на своей семьдесят восьмой сессии в [резолюции 10 \(ИС-78\)](#) одобрил создание Консолидированного информационного механизма ВМО по Эль-Ниньо/Ла-Нинья.

Этот механизм предназначен скорее для консолидации и дополнения существующей оперативной деятельности, а не для ее дублирования. Он будет опираться на информацию, предоставляемую глобальными центрами подготовки прогнозов ВМО, региональными климатическими центрами ВМО, научно-исследовательскими институтами и другими признанными оперативными институтами, с тем чтобы предоставлять согласованную, авторитетную и ориентированную на пользователя информацию по ЭНЮК. Ожидается, что этот механизм будет предоставлять:

- регулярную обновляемую информацию о состоянии и ориентировочных прогнозах ЭНЮК;
- ежеквартальные консенсусные заявления по ЭНЮК;

Постоянным представителям Членов при ВМО

- централизованный информационный межсетевой интерфейс, обеспечивающий доступ к продукции, наборам данных, исторической информации, дальней корреляционной связи и воздействиям ЭНЮК;
- ориентированные на пользователя документацию, методологии и руководящие указания для поддержки интерпретации и применения информации по ЭНЮК;
- оперативную поддержку Членам ВМО, региональным климатическим центрам, региональным форумам по ориентировочным прогнозам климата и региональным климатическим форумам, учреждениям Организации Объединенных Наций, гуманитарным организациям и другим чувствительным к климату секторам.

Для реализации этой инициативы ВМО объявляет открытый прием предложений от Членов, желающих и способных разместить у себя данный механизм. Ожидается, что выбранное принимающее учреждение будет:

- управлять механизмом от имени ВМО в тесной координации с Секретариатом;
- консолидировать информацию, полученную от назначенных центров ВМО и других согласованных участвующих сторон;
- обеспечивать поддержание оперативной информационной платформы и связанной с ней продукции;
- обеспечивать своевременное распространение согласованных результатов;
- тесно сотрудничать с техническими комиссиями ВМО, региональными климатическими центрами и соответствующими партнерами;
- поддерживать прозрачность оперативных процедур и документации;
- поддерживать дальнейшее развитие механизма в соответствии с потребностями Членов.

Место размещения Консолидированного информационного механизма ВМО по Эль-Ниньо/Ла-Нинья будет выбрано на основе открытого, транспарентного и конкурсного процесса оценки с учетом технических возможностей, оперативного опыта, институциональной приверженности, устойчивости и способности координировать свои действия с глобальным сообществом ВМО. Членам, заинтересованным в размещении у себя Консолидированного информационного механизма ВМО по Эль-Ниньо/Ла-Нинья, предлагается представить свои предложения в соответствии с инструкциями, приведенными в [приложении](#). В приложении содержится подробная информация о процессе подачи заявок, требованиях к предложениям, порядке подачи заявок и критериях оценки.

Предложения следует направить в электронном виде г-же Саре Диуф (sdiouf@wmo.int), научному сотруднику Секции прогнозирования климата, с копией г-ну Вильфрану Муфума Окиа (wmokia@wmo.int), руководителю Секции прогнозирования климата, до **30 сентября 2026 года**.

ВМО призывает всех Членов, обладающих необходимыми техническими экспертными знаниями, оперативным потенциалом и институциональной приверженностью, рассмотреть возможность представления предложений.

Рассчитываю на активное участие Членов в реализации данной инициативы и Ваш ценный вклад в успешное создание Консолидированного информационного механизма ВМО по Эль-Ниньо/Ла-Нинья, который укрепит предоставление скоординированной авторитетной информации по ЭНЮК в поддержку климатического обслуживания и систем заблаговременных предупреждений во всем мире.

Хотела бы выразить свою признательность за Вашу неизменную поддержку деятельности ВМО.

С уважением,

A handwritten signature in black ink, appearing to read 'Sela Saulo', written in a cursive style.

проф. Селеста Сауло
Генеральный секретарь

WMO Call for Proposals Hosting the WMO Consolidated El Niño/ La Niña Information Mechanism

Issue Date: 30/07/2026

Closing Date: 30/09/2026

EXECUTIVE SUMMARY

The World Meteorological Organization (WMO) invites proposals from technically capable WMO Members and qualified institutions to host the WMO Consolidated El Niño/La Niña Information Mechanism.

The establishment of this mechanism was endorsed by the WMO Executive Council through [Resolution 10 \(EC-78\)](#) as a key step toward strengthening the global provision of authoritative information on El Niño–Southern Oscillation (ENSO) conditions.

The selected host institution will operate the mechanism under the auspices of WMO and in close coordination with the global community of operational climate centres. The mechanism will serve as the authoritative global platform for monitoring, synthesizing, and communicating ENSO conditions and outlooks, supporting WMO Members, United Nations agencies, humanitarian actors, and climate-sensitive sectors.

The mechanism will provide:

- regular monitoring and outlook updates on ENSO conditions
- consensus-based expert assessments
- access to consolidated ENSO datasets and forecasts
- guidance to Members for interpretation and application of ENSO information.

These functions will directly support the WMO Strategic Plan 2024–2027, the Global Framework for Climate Services (GFCS), the United Nations Early Warnings for All (EW4All) initiative, and the WMO Coordination Mechanism (WCM).

The mechanism may operate either as:

- a single operational centre, or
 - a distributed network of collaborating institutions coordinated by a designated lead host.
-

1 BACKGROUND AND CONTEXT

At its 78th session (Geneva, June 2024), the WMO Executive Council endorsed the establishment of a WMO-accredited entity to consolidate and sustain global El Niño/La Niña information.

For more than 25 years, WMO has coordinated the preparation of El Niño/La Niña Updates in collaboration with the International Research Institute for Climate and Society (IRI) and numerous operational and research centres worldwide.

These updates have become a globally recognized reference used by:

- WMO Members
- Regional Climate Centres (RCCs)
- Regional Climate Outlook Forums (RCOFs)
- United Nations agencies
- climate-sensitive sectors
- humanitarian partners.

ENSO information produced under WMO coordination is also used within the Inter-Agency Standing Committee (IASC) anticipatory action framework, where ENSO updates serve as triggers for early preparedness and response actions.

However, increasing demand from Members, humanitarian actors, and sectoral stakeholders requires a more structured, operational, and sustainable mechanism capable of delivering more frequent updates, enhanced synthesis products, and improved accessibility to ENSO information.

The WMO Consolidated El Niño/La Niña Information Mechanism will therefore institutionalize the current process within an operational framework aligned with:

- WMO Integrated Processing and Prediction System (WIPPS)
- Climate Services Information System (CSIS) of the GFCS
- WCM supporting humanitarian decision-making.

2 SCOPE OF WORK

The selected host institution(s) will implement the following four functional components, consistent with WIPPS and CSIS frameworks:

- i) **ENSO status monitoring and outlook** – Issue monthly and quarterly updates on ENSO including monitoring and prediction information, rapid alerts, and ensure alignment with the WMO Global Seasonal Climate Update (GSCU) produced by the WMO Lead Centre for Seasonal Prediction Multi-Model Ensemble (LC-SPMME).
- ii) **ENSO information gateway and synthesis** – Maintain a web-based data portal consolidating ENSO-related datasets with links to reliable and authoritative sources, regional and sectoral impacts, forecast plumes, probability charts, climate change implications and expert assessment.
- iii) **Member support and collaboration** – Provide interpretation guidance, support capacity development, communication, media engagement and facilitate user feedback and collaboration.

- iv) **Documentation and transparency** – Develop and maintain methods, definitions, and multilingual user manuals ensuring traceability and openness.

3 ELIGIBILITY REQUIREMENTS

Mandatory

Applicants must meet the following criteria:

- Be a WMO Member institution or a technically capable entity officially endorsed by the Permanent Representative with WMO of the host country.
- Demonstrate at least five years of operational experience in climate monitoring, prediction, and information dissemination, including work related to ENSO.
- Provide evidence of a qualified technical team capable of implementing the mechanism.
- Demonstrate the capacity to sustain operations for at least five years, including confirmed financial and institutional commitments.

Preferred

Additional strengths include:

- demonstrated regional or global leadership in ENSO monitoring or services
- established collaboration with operational or research institutions involved in ENSO prediction
- experience collaborating with WMO programmes, UN agencies, or international climate initiatives.

4 HOSTING ARRANGEMENTS

Two operational configurations are eligible:

- Single-centre model: One institution assumes full responsibility for all operational functions.
- Distributed-network model: Multiple institutions collaborate under a lead coordinator with clearly defined governance, data-sharing, and reporting arrangements.

5 PROPOSAL REQUIREMENTS

Applicants must submit the following documents:

Technical proposal (maximum 5 pages)

The proposal should include:

- institutional profile and relevant experience
- operational implementation plan
- description of the proposed ENSO information gateway
- data sources and analytical methodologies

- communication and stakeholder engagement strategy
- quality assurance procedures
- governance and partnership arrangements
- risk management strategy.

Financial proposal (maximum 2 pages)

The financial proposal should include:

- resource commitments
- sustainability strategy
- description of infrastructure and human resources.

Requested documents and letters

The following documents must be included:

- submission letter
- endorsement letter from the PR of the host country with WMO
- letters of support from collaborating institutions or ENSO experts, if any.

6 EVALUATION PROCESS

Proposals will be assessed according to the following weighted criteria:

Criterion	Weight
Technical merit and alignment with scope	40%
Institutional capacity and governance	25%
Sustainability of operations and funding	20%
Added value and innovation	15%

7 INDICATIVE TIMELINE

Milestone	Date
Call for proposal issued	30 July 2026
Submission deadline	30 September 2026
Evaluation period	October–November 2026
Selection announcement	December 2026

8 SUBMISSION INSTRUCTIONS

Proposals must be submitted electronically in PDF format to Ms. Sarah Diouf (sdiouf@wmo.int), Scientific Officer, Climate Prediction section, with copy to Mr. Wilfran Moufouma Okia (wmokia@wmo.int), Chief, Climate Prediction section, with the subject line "WMO-ENSO-CENTRE-2026 – [Institution Name]".

All proposals must be written in English. Supporting annexes may include certified translations where necessary.

9 TERMS AND CONDITIONS

Submission of proposal implies acceptance of the terms and conditions of this call.

All outputs produced under the mechanism will:

- carry WMO branding
- follow WMO open data and attribution policies
- comply with relevant WMO technical standards and guidelines.

10 INFORMATION AND CONTACTS

For all enquiries and clarifications, please contact Ms. Sarah Diouf (sdiouf@wmo.int).
